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gua cooficial, en este caso el valenciano, no lo pueda hacer. 
Es más, está en su derecho de poder hablar en su idioma en 
la lengua que él elija, y además exigir la resolución judicial 
traducida también al valenciano . De hecho, en el Tribunal 
Superior de Justicia hay un servicio de traducción precisa-
mente para este caso .
 Sin embargo, esta protección normativa, este reconoci-
miento del uso de la lengua cooficial no nos ha llevado a 
poder tener un uso satisfactorio o una implantación de la 
misma satisfactoria, como está ocurriendo precisamente en 
los ejemplos que usted ha mencionado .
 Efectivamente en el País Vasco sus aplicaciones 
informáticas, en las que trabajan en la gestión procesal, en la 
que trabajan los juzgados directamente ya aparecen las reso-
luciones judiciales, tanto en eusquera como en castellano . En 
nuestra comunitat esto a día de hoy no es posible . El sistema 
procesal del que disponemos, Cicerone, única y exclusiva-
mente da para poder actuar en el idioma castellano, pero 
tenemos que necesitar una traducción expresa de cada una de 
las resoluciones judiciales para poder establecer esa implan-
tación de forma generalizada . Por eso, desde mi conselleria 
entendemos que tanto una lengua como otra se le tiene que 
dar al ciudadano esa capacidad para poderse manifestar y 
expresarse en la misma, entendemos que es necesario hacer 
un estudio .
 Por ello, tenemos una reunión prevista con el director 
general de políticas lingüísticas para hacer un diagnóstico, 
primero, de la situación, de los déficits que tenemos en 
los juzgados . A partir de ahí, determinar qué instrumentos 
vamos a utilizar, para que tanto en el ámbito de gestión 
procesal, como en materia de formación de los funcionarios, 
jueces, fiscales, secretarios y personal que trabajan en el 
ámbito de la administración de justicia tengan un conocimi-
ento del valenciano suficiente, para que el uso de la lengua 
tenga una normalidad como la puede tener en cualquier otra 
comunidad autónoma .
 Nosotros entendemos que el derecho del ciudadano a 
relacionarse con la administración de justicia es un derecho 
que tiene que garantizar un servicio público de calidad, y la 
calidad pasa por que el ciudadano pueda expresarse en la 
lengua que elija .
 Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, consellera .
 I a continuació, la pregunta que formula el diputat Josep 
Nadal al conseller d’economia sostenible .

El senyor Nadal Sendra:

 Gràcies, senyor president .
 Senyor conseller, vaig a formular-li una pregunta i vaig 
a parlar d’un tema que encara no s’ha parlat estos mesos 
ací des que estic ací a Les Corts, però tinc constància que 
evidentment és un tema que s’ha parlat pràcticament tots 
els anys . I és un tema que ara mateix no està en la premsa i 
tal, però sí que és el tema estrella que està en moltes cases 
de classe treballadora d’este país, i és el tema estrella que 
està també en molts bars de molts polígons industrials de la 
zona citrícola del País Valencià que a nivell d’extensió és 
pràcticament la mitat del país . I és un tema que preocupa, i 
molt, a moltíssima gent d’este país, i concretament del meu 
voltant . Jo vinc d’una zona rural . I és el tema de la situació 
de precarietat laboral al camp, provocat per les empreses de 
treball temporal i per les empreses de serveis . És un tema que 
s’ha parlat molt, però m’agradaria fer-li la pregunta a vosté, 
a vore com pensa tractar açò el nou govern .

 Des de l’última setmana d’agost fins a ben entrada la 
primavera els primers cabassos de taronja que trauen molts 
collidors de taronges al nostre país són per a un intermedi-
ari . Intermediaris que tota la vida s’ha dit que són els que 
malven la situació del producte al camp . Això és més vell 
que la picor . Però si abans els intermediaris es dedicaven al 
producte agrícola, ara tenim que tota esta pesta dels interme-
diaris estan clavats també dins de la matèria laboral, dels tre-
balladors . O siga que tenim intermediaris tant per al producte 
agrícola, intermediaris per a la força de treball . Vegem que 
d’alguna manera ja no es pot arribar a més . S’emporten una 
part del sou de la gent que estan treballant, i fins i tot arribant 
a situacions que els sindicats han confirmat que han vist 
nòmines en negatiu . Nòmines en negatiu vol dir que estàs tot 
el dia treballant, pots fer deu hores de faena al camp, i que 
d’eixes deu hores de faena a la millor et paguen vint euros, 
però és que a la millor no et paguen res . Encara ix la nòmina 
en negatiu .
 Però, per què? Perquè has de pagar un percentatge a l’in-
termediari, has de pagar moltes voltes les altes a la seguretat 
social, sobretot si eixe dia plou i no vas a «currar» . Has de 
pagar –això ja és brutal– el lloguer de les alicates i del cabàs, 
i has de pagar també el transport . És una situació molt vergo-
nyosa, una situació vergonyosa que s’incrementa més encara 
en els treballadors estrangers . És una situació d’esclavitud, 
que en el segle XXI en la Unió Europea estes coses no hau-
rien de passar . I és una situació realment vergonyosa .
 La pregunta li la faig siguent conscient que la responsa-
bilitat és del govern central . No tenim un marc de relacions 
laborals propi suficientment fort per a poder encarregar-mos 
des del País Valencià d’estes coses, i és una llàstima . Però 
esperem que algun dia poder tindre’l, no? La responsabilitat 
del govern central, del Ministeri d’Ocupació i Seguretat 
Social .
 Hi ha una responsabilitat primera, que és de la llei de 
1994 de creació de les empreses de treball temporal, feta pel 
PSOE de Felipe González . I després hi ha una responsabi-
litat última, que és la més forta de totes, que és la reforma 
laboral feta per Mariano Rajoy, l’última reforma laboral 
que destruïx de facto els convenis col·lectius fets al camp, 
perquè possibilita a les empreses de servei que facen el seu 
propi conveni col·lectiu . Llavors, és una burla al conveni 
col·lectiu al camp . És una situació molt greu . Jo per això 
li volia preguntar, senyor conseller, quines accions pensa 
dur a terme la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball per a pal·liar la situació d’in-
defensió laboral creada per les empreses de treball temporal 
i empreses de serveis en les quals es troben els treballadors i 
les treballadores del camp valencià .
 Moltes gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor diputat .
 A continuació, el conseller d’economia sostenible . Quan 
vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Senyor diputat, poquet més del que ha dit crec que li 
podria comentar . Dir-li que som conscients del problema que 
hi ha al camp valencià, on la precarització laboral ha arribat 
a nivells totalment inadmissibles . I, com vosté dia, el cas més 
flagrant són els treballadors recol·lectors de la taronja.
 L’agricultura és i ha segut un senyal identitari de la 
cultura valenciana, i per a nosaltres és fonamental en el 
nou model productiu . Però la precarització, en alguns casos 
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explotació laboral, salaris miserables, unida a la caiguda 
de preus dels productes agrícoles i a la intervenció acusada 
dels intermediaris agrícoles, ha fet que actualment siga una 
ocupació molt poc valorada . Estem lluitant pel compliment 
de la normativa laboral en el nostre camp, per a garantir els 
drets dels treballadors i treballadores, implicant a tots els 
agents que intervenen . Ara bé, com vosté també molt bé 
ha dit, les activitats d’inspecció es realitzen per part de la 
inspecció de treball del Ministeri d’Ocupació i Seguretat 
Social, les funcions del qual vénen regulades en la Llei 
23/2015, de 21 de juliol, ordenadora del sistema d’inspecció 
de treball i seguretat social .
 La inspecció de treball i seguretat social du a terme una 
sèrie d’actuacions programades per la Comissió Territorial de 
la Inspecció de Treball i Seguretat Social del País Valencià . 
Les empreses que desenvolupen la seua activitat econòmica 
en aquest sector, agències privades de col·locació i ETT, es 
realitzen actuacions inspectores en relació amb aquestes, 
tant pel que fa a la seua autorització administrativa com en 
relació amb la inspecció i control del seu funcionament . En 
la planificació de les actuacions de la Inspecció de Treball i 
Seguretat Social ha intervingut la Direcció General de Treball 
i Benestar Laboral de la nostra conselleria, en exercici de les 
competències assignades . En aquest sentit, s’ha incidit en la 
necessitat de realitzar totes les actuacions necessàries per a 
evitar la precarització de les treballadores i els treballadors 
del sector agrícola valencià . Aquestes activitats abasten 
intervencions específiques de control, d’economia irregular 
i treball d’estrangers en l’agricultura, de les quals una part 
correspon al sector de recol·lecció de cítrics, destacant les 
infraccions per falta d’afiliació i alta en seguretat social, i 
les infraccions referides a permisos de treball per compte 
d’altri . Com a conseqüència d’aquestes, es poden alçar actes 
d’infracció en matèria de seguretat social i de prevenció de 
riscos laborals .
 Gràcies .

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora 
Carmen Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

 Moltes gràcies, senyor president .
 Pregunta que formula la diputada Marian Campello, del 
Grup Parlamentari Compromís, al conseller de transparència .

La senyora Campello Moreno:

 Senyor conseller, en la seua primera compareixença a 
estes Corts ja li vaig dir que la participació és una de les 
meues passions, i més quan s’aplica com a instrument per 
transformar la societat o una realitat concreta .
 Li vaig fer referència a molts tipus de participació, dels quals 
parle amb coneixement de causa, com pot ser la participació 
lligada a l’educació no formal, que és educar en valors, educar 
en el deure, educar més enllà de les aules; la participació lligada 
a la defensa dels drets dels treballadors i treballadores, sobretot 
en les classes més humils, les classes obreres, d’eixes que són 
de la majoria que no aplega a fi de mes; la participació contra 
les privatitzacions, sobretot per defensar allò públic del tripijoc 
que fa el capitalisme més salvatge de les coses més bàsiques; 
o de la participació més institucionalitzada com poden ser els 
consells de joventut, que sobretot són eines per als més joves, 
el futur, el motor, l’avantguarda; o la participació espontània 
com el 15-M, que és rebel·lar-se, autoorganitzar-se i crear més 
enllà d’allò establert .
 Totes estes formes de participació que ens aporten coses 
tan importants han estat maltractades, deixades i assetjades 

pels governs de la dreta . Ens han negat el dret a participar, un 
dret que és constitucional, tant que abanderen la Constitució 
quan a ells els interessa . Jo diria que els fa por, els fa por 
l’apoderament ciutadà, l’apoderament real popular perquè 
tenen un poquet de poreta, ¿no?, que trontollen els seus seients .
 Però la participació amb totes les seus cares, els seus 
colors i matisos, l’hem de saber estimar, fomentar, aprofitar, 
perquè ens permetrà així tindre una societat més crítica, 
més informada i més implicada en el seu entorn . Amb la 
participació s’enriqueixen les decisions preses des de les 
institucions, ens facilita que es puguen aplicar amb èxit, amb 
complicitats i col·laboradors .
 I per tot això, perquè la participació és molt àmplia i amb 
moltes dimensions i pels seus beneficis ens crida l’atenció 
com està regulada actualment en la llei de transparència, ens 
crida l’atenció que estiga limitada a set articles que molts 
d’ells l’únic que fan és expressar desitjos, deu ser per això 
que diem de la poreta, ¿no?, a l’apoderament ciutadà .
 Des de Compromís, creiem que cal avançar en una 
regulació més extensa i útil per a fomentar la participació 
ciutadana a la nostra terra . Ja és hora que la ciutadania 
comence a ser coresponsable dels seus governs, de les 
decisions que afecten el nostre dia a dia, de ser partícips del 
nostre destí col·lectiu .
 Ja ens avançà en la seua compareixença que l’objectiu a 
curt termini és la redacció d’un reglament que desenvolupe 
eixa regulació tan pobra, i ens parlà de la necessitat 
d’avaluar l’impacte i el funcionament d’eixe reglament per 
a poder redactar una llei de participació i foment del dret 
d’associació .
 Sabem que ja estan en marxa diversos processos de 
participació a la seua conselleria i, a més, doncs podria ser un 
poc contradictori legislar la participació sense comptar amb 
el feedback participatiu .
 Per això ens agradaria saber, senyor conseller, quin 
procés participatiu té previst dur endavant el Consell per tal 
d’elaborar una llei de participació .

La senyora vicepresidenta primera:

 Moltes gràcies, senyora diputada .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

 Moltes gràcies, senyora presidenta .
 Moltes gràcies, senyoria, per fer aquesta pregunta que 
em permetrà fer alguna reflexió complementària sobre la 
participació, passió la seua compartida per mi i que em 
permetran que aprofite aquesta ocasió per a recordar la meua 
època com a president de la Plataforma d’Iniciatives Ciutadanes 
d’Alacant i brindar un homenatge als companys i companyes 
que han continuat lluitant oposant-se i guanyant la batalla contra 
el pla Rabassa i lluitant contra la corrupció a Alacant .
 El president de La Generalitat, en el seu discurs 
d’investidura ja digué que un dels eixos d’acció del govern 
és la revitalització de la nostra democràcia que significa, 
entre altres coses, enfortir les institucions fent-les més dels 
ciutadans, fent-les més participatives .
 Efectivament, dins de les línies programàtiques de la 
meua conselleria que expliquí des de la trona amb motiu 
de la meua primera compareixença diguí que s’inclouran, 
entre altres mesures, nou mesures de govern relacionades 
amb la participació; la redacció, una vegada consolidat el 
desenvolupament del reglament de participació i avaluat el 
seu impacte d’una llei de la participació i del foment del dret 
d’associació que siga més completa i que millore l’exercici 
d’aquest dret a la nostra comunitat .


